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Emne:    Forskningsledermøde på IST 
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Sted:    IST, J.B. Winsløws Vej 9B, 3. sal, lokale 4.39 

Deltagere:  Arja Aro (AA), Kim Brøsen (KB), Jan Sørensen (JAS), Jesper Bo 

   Nielsen (JBN), Jørgen Jespersen (JJ), Jens Søndergaard (JES), 

   Lotte Huniche (LH),  

Afbud fra: Kaare Christensen (KC), Philippe Grandjean (PG),   

Referent:  Ellinor Kruse (EK) 

 

Dagsorden: 

1. Undervisning / uddannelse (Bernard Jeune) 

2. Nyt fra IST 

3. Nyt fra Ledelsesgruppen på Sund 

4. Status på IST’s økonomi 

5. Nye ansættelser / forlængelser 

6. Hvordan bliver funding samfundsrelevant (Arja R. Aro) 

7. Bordet rundt 

8. Eventuelt 

 

 

Referat 

 
1. Undervisning / Uddannelse (Bernard Jeune) 

 

BJ: STÅ-opgørelse og timeopgørelse for F11/E12 og F12/E13 blev kort gennemgået. Siden 

2008 har IST haft en fremgang i STÅ-indtægter.  

På de ordinære uddannelser, som eksempelvis medicinstudiet, er antallet af undervisningsti-

mer uændret. Antallet af timer på Folkesundhedsvidenskab er til gengæld steget med 20 %, 

siden bachelordelen blev flyttet til Odense.  Sundhedsfremme lægger et større antal undervis-

ningstimer end de fleste andre forskningsenheder.   

JBN: IOB er nok det institut på SUND, der underviser mest. Og kigger vi på undervisnings-

mængden på Sundhedsfremme – alene i Danmark -  ligger de på IOB niveau. Tildeling af 

DVIP midler afspejler, hvor mange timer, der undervises. Derfor tilføres Sundhedsfremme 

også ekstra ressourcer i form af DVIP-midler. En langsom progression er ganske tilfredsstil-

lende, og vi er som institut stadig ikke på IOB-niveau.  
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JAS: Hvad skyldes det faldende antal ph.d.-kurser? 

JBN: Ph.d.-skolen er også været omfattet af besparelser, og det kan ikke undgås at ses i antal-

let af kurser. Hvis blot et enkelt kursus aflyses eller omlægges fra f.eks. eksternat til internt 

kursus, afspejles det i tallene.  

BJ: Antallet af kurset kan ikke øges, men sammensætningen kan ændres, dog således at gene-

riske/almene kurser ikke berøres. I øjeblikket foregår der en prioritering i Studienævnet af 

hvilke kurser, der skal udbydes.  

 

BJ: Spørgsmålet om biostatistisk vejledning af ph.d.-studerende er steget med 450 % i forbin-

delse med en stigning af antal ph.d.-studerende.  Der er ikke blevet tilført flere ressourcer i 

form af personaletimer fra SUND/Ph.d.-skolen. De kommende år forventes antallet af ph.d.-

studerede reduceret fra 143 til 90, hvilket vil mindske behovet.  

JBN: Indtil 2008 finansierede fakultetet en fuldtidsstilling til vejledning af ph.d.-studerende. 

Der arbejdes nu på at finde flere ressourcer til dækning af vejledningstimer. Her vil medar-

bejderne fra MaxO være en ressource, der vil kunne løse det akutte problem. 

 

BJ: Antallet af timer der bruges på vejledning ifm. eksamen og eksamen registreres på forsk-

ningsenheden – ikke på institutniveau. 

 

2. Nyt fra IST 
 

JBN: Byggetegninger (udbudsmateriale) på NytSUND ligger til gennemsyn på hos Ellinor på 

Institutsekretariatet. 

 

3. Nyt fra Ledelsesgruppen på Sund 
 

Som nævnt på sidste forskningsledermøder arbejdes der i ledelsesgruppen på SUND videre 

med strategi; bl.a. vil økonomi være et område, der fokuseres på.  

LH henleder opmærksomheden på at interdisciplinær forskning som fremgår i det overordne-

de ledelses- og strategigrundlag. LH opfordrer til at alle er mere opmærksomme på dette felt. 

 

JBN: Fremover forventer SDU Grant Office, at der søges mere internationalt.  SDU har i for-

hold til Århus og København det laveste antal EU-bevillinger. Internt på SDU ligger IST i 

toppen af bevillingsmodtagere.  

JBN ser gerne og opfordrer til at der søges flere EU-midler.  Eksempelvis har Sundheds-

fremme netop modtaget et opstarts grant på 150.000 kr.  Pengene gives til rejser og mødeakti-

viteter. AA har gode erfaringer med at få del i opstart grants. Foreslår et oplæg på Institutfo-

rum om EU-søgninger. 

 

Der har været afholdt Horizon 2020 møde i København. Der vil blive afholdt to møder – hhv. 

i Odense og Kolding, hvor forskningsenhederne bør deltage  

 

 

JBN: Esbjerg Campus har arbejdet med en ny profil. IST (Sundhedsfremme) har ikke været 

involveret i processen hidtil og finder det utilfredsstillende. Men på et nyligt møde med UC 

blev mulighederne for et samarbejde med Sundhedsfremme kortlagt, og UC var meget begej-

strede for mulighederne. Dekanen arbejder på, at IST kommer med i processen. 
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4. Status på IST’s økonomi 
 

JBN: Økonomien på alle forskningsenhederne ser fornuftig ud. Som bebudet på sidste forsk-

ningsledermøde skal IST finde ca. 700.000 kr. i besparelser. Der bliver ingen afskedigelser, 

men derimod tale om en række ændringer i finansieringen, eks. fra ordinær drift til ekstern 

bevilling. Derudover forventes det resterende beløb indhentet i forbindelse med besættelse af 

vakante stillinger. 

Administrationen på SUND er vokset grundet decentralisering af opgaveløsning. Dermed er 

omkostningerne til administration også vokset. Dekanatet har bebudet, at dette område vil 

have et særligt fokus, når besparelse skal identificeres.  
 

5. Nye ansættelser / forlængelser 

 

 Susanne Møller forlænges året ud på eksterne midler 

 Anna Oksuzyan ansættes som adjunkt 1. november 2013 – 31. oktober 2016 på eksterne mid-

ler 

 Eva E. Væhrens som post.doc.  1/11 2013 – 31/10 2016 på eksterne midler 

 Elisabeth Sopoine ansættes som vid. ass. pr. 15/1 2014 – 14/1 2015 på eksterne midler.  

 Birgit Debrabant er ansat som adjunkt i biostatistik pr. 1/11 2013 – 31/10 2016 på ordinære 

midler 

 Lene Christiansen ansættes som professor mso indenfor epidemiologi 1/11 2013-31/10 2018 

på ordinære midler 

 

Opslag under bedømmelse 

 Professorat i biostatistik 

 

Følgende stillinger er opslået/forventes opslået:  

 Lektorat i epidemiologi 

 2 Seniorforsker på CMSS 

 2 konsulentstillinger på CAST 

 

3 professorer er blevet adjungerede:  

 Jan Mainz (sundhedsøkonom) 

 Jørn Olsen (epidemiologi) 

 Glenn Laverack (sundhedsfremme) 

 
6. Hvordan bliver funding samfundsrelevant  

 

AA: Hvornår kan forskning beskrives som samfundsrelevant? I Holland har man mere end 10 

års erfaring med evaluering af forskningens samfundsrelevans. I Australien har man et sy-

stem, der tager stilling til, hvilken forskning samfundet skal betale for. Når man søger DFF 

skal man angive hvorfor forskningen er samfundsrelevant. Det gælder også, når der søges 

EU-midler. Der findes redskaber til at evaluere/beskrive dette, men det er ikke så udbredt i 

Danmark. REPOPA ved Sundhedsfremme er et godt eksempel på hvordan samfundsrelevan-

sen er inddraget. AA har været med til at evaluere forskellige proposals i Holland. (se ved-

hæftede). 

 

JBN: Vi tager det op på et senere forskningsledermøde.  
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JJ: henleder opmærksomheden på Universitetsloven § 3, hvor der står anført at forskningen 

skal være samfundsrelevant. Det hænger også godt sammen med vores ønskes om at være 

regionalt forankret.  

 

7. Bordet rundt 

 

JJ: Forskningsenheden har fået laboratorium til ca. 620 mio. kr.  

KB konstaterer at der ikke er nogen SDU-repræsentanter i FFS.  

 

8. Eventuelt 

 

Næste møde er den 28. november 2013 kl. 9.45 
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Abstract 

 

Education / Training (Bernard Jeune) 

 

BJ reviewed the settlement of Student FTE for autumn 11/spring 12 and autumn 12/spring 13.  

Since 2008, IST had an increase in FTE revenues. Standard programmes such as medical 

studies have not changed. However, the number of hours taught on Public Health has in-

creased by 20 % since it has been possible to take the bachelor programme in Odense. The 

staff at the Research Unit of Health Promotion teach a greater number of hours than most of 

the staff on the Institute’s other research units.  

JBN: The research unit’s is allocated accordingly resources to hire part time staff.  

 

BJ: As the PhD-schools is also required to spending cut. It means that the number of PhD-

course is reduced (except for generic and general courses).  

 

BJ: Since 2005, the number of biostatistical guidance of PhD students has increased by 450 % 

simultaneously with the increase in the number of PhD students. The number of staff has not 

been adjusted accordingly. In the coming years, the number of PhD students is reduced from 

143 to 90, and thus the need for guidance will be reduced. The institute and the faculty are 

now working on a useful solution. Employees from MaxO is expected to be able to assist in 

the acute situation.  

 

BJ: The number of hours spent on guidance in connexion with examination and examinations 

in general is only recorded at the local research unit - not at institute level. 

  

 

   
     
News from Institute of Public Healt 

 

Construction Drawings on NytSUND are available at the Institute’s secretariat. 

 

News from the Faculty Management 

 

The Faculty management will continue the strategy work. One of the focus areas will be 

economy. 

 

The SDU Grant Office recommend the scientific staff and research units to seek more interna-

tional funding, i.e. EU funds. AA has good experience with applying for start up grants. One 

of her colleague has just received DKK 150,000.  

 

Esbjerg Campus has been working with a new profile. So far, Institute of Health promotion 

(Health Promotion) has not been involved in the process and it is dissatisfactory. On a recent 

meeting with UC, possibilities of cooperation was discussed; ant the UC was very excited 

about a future cooperation. The Dean is working on IST taking part in the process 

 

Status on the economy of the Institute of Public Health 

 

JBN: The economy of all the research units looks reasonable. As announced on the last meet-

ing for Heads of Research Units the Institute’s budget must be reduced by approx. 700,000 
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DKK. Redundancies will not be the solution, but the funding of positions must change from 

ordinary activities to external funding and postponing vacant posts. 

 

The Faculty Administration has increased - due to the decentralization of tasks originally 

solved at the Central Administration. The Dean's Office will focus on a reduction in the ad-

ministrative costs when savings are to be identified. 

 

New employees / extensions 

 

• Susanne Møller is extended for a year on external funding 

• Anna Oksuzyan is hired as assistant professor 1/11 2013 – 31/10 2016 on external funding 

• Eva E. Væhrens is extended as postdoc. 1/11 2013 - 31/10 2016 on external funding 

• Elisabeth Sopoine is hired research assistant 15/1 2014 - 14/1 2015 on external funding 

• Birgit Debrabant has been hired as assistant professor in biostatistics 1/11 2013 - 31/10 2016 

on ordinary means 

• Lene Christiansen appointed as professor with special responsibilities in epidemiology 1/11 

2013-31/10 2018 on ordinary funds 

 

Posts under review 

• Professorship in Biostatistics 

 

Present is following vacancies available: 

• Associate professor in epidemiology 

• 2 senior researcher at Centre of Maritime Health and Society 

• 2 consultants at CAST (Centre for Applied Health Services Research) 

 

3 professors have been assign as a coadjutors: 

• Jan Mainz (Health Economy) 

• Jørn Olsen (Epidemiology) 

• Glenn Laverack (Health Promotion) 

 
How does funding become relevant to society?  

For more than 10 years, the Netherlands has had experience with evaluating research seen from a so-

cial point of view, and likewise in Australia. When applying for external funding it is important to 

specify the social relevance. It was decided to discuss the issue on a future meeting.  
 

Around the table 

 

JJ: In connection with the relocation of the Research Unit of Thrombosis a new laboratory at a 

price of 620 mill. DKK has been built.  

 

 

 

 

 
 


